
 
 

 

 
 Forum e5 / delavnica NEKTEO na temo urbani vrtovi, ozelenitev stavb in upravljanje zelenih površin 

 

Zelena infrastruktura in pametne rešitve za današnje potrebe na področju ozelenitve mest in občin – 

tej temi je bilo posvečeno srečanje v okviru Interreg projekta Evropske unije, ki se glasi NEKTEO, in e5 

foruma z dne 27. 5. 2019. 

Prepoznavanje in problematizacija urbanih toplotnih otokov, ki 

nastanejo zaradi vedno večjega števila prostorskih enklav v 

mestih, in posledično nastale stavbne strukture, ki ponujajo več 

površin za upiranje sonca v primerjavi z nepozidanimi zemljišči, 

sta ključni temi tega projekta. Gospod Stefan Guggenberger z 

mestne hiše Celovec trenutno dela na t. i. klimatskem modelu 

ADAPT UHI, ki se podrobneje ukvarja s simulacijo urbanih 

toplotnih otokov (UTO) v mestih. Ta prikazuje učinke ukrepov 

za prilagoditev podnebnim spremembam ob upoštevanju 

klimatskih scenarijev IPCC ter služi kot osnova pri iskanju 

rešitev in načrtovanju ukrepov za prilagoditev podnebnim 

spremembam. 

Gospa Vera Enzi, ki je ena od vodilnih strokovnjakinj na temo ozelenitve stavb v Avstriji, je nato v 

svojem predavanju predstavila inovacije za 'zeleno mesto'. Pri tem je izpostavila izzive in priložnosti, 

ki se mestom in občinam ponujajo v okviru prilagajanja na klimatske spremembe. V svojem 

predavanju je še enkrat opozorila na učinek toplotnih otokov, ki kljub vsemu dopuščajo možnost, da 

se ti zaprti segmenti ohlajajo na podlagi izhlapevanja vode, pri čemer delujejo kot zbiralne površine 

ter omogočajo shranjevanje energije in njeno časovno zamaknjeno oddajanje. Prav tako je treba 

omeniti, da je zaradi pomanjkljivega prezračevanja komaj kaj možnosti za odvajanje pregretega 

zraka.  



 
 

 

 

Po ugotovitvi vzrokov je bila nakazana rešitev, ki jo ponujajo ukrepi za ozelenitev mest. Koristi tega so 

izboljšana kakovost bivanja, zmanjšanje hrupa, vezava CO2, proizvodnja kisika, absorpcija škodljivih 

snovi, povečanje raznolikosti vrst in zadrževanje vode. Funkcije ozelenitve stavb so bile natančno 

predočene, skupaj s primeri izvedbe, prav tako sta bila ponazorjena načelo, da mesto lahko deluje kot 

'goba', in učinek pouličnih dreves na okoljsko klimo. 

Gospod Pistrol z izobraževalnega središča Ehrental, ki je pred kratkim praznovalo svojo 25. obletnico, 

je nato pokazal pot do ozelenitve stavb v šolskem kontekstu. Izobraževalno središče stavi predvsem 

na ozelenitev stavb in je kot šolski projekt na prostem postavilo vertikalno ozelenitev fasade. Načrti 

za ozelenitev notranjih prostorov v prihodnjem šolskem letu pa so že v teku. 

Vodja oddelka pri beljaškem Uradu za 

mestne vrtove, gospa Hudezeck, je po 

uvodni predstavitvi nalog Urada za 

mestne vrtove pri mestu Beljak 

naštela in predstavila določene 

projekte ozelenitve mesta, nekatere 

primere urbanih vrtov (urban 

gardening) kot tudi zelene otoke, 

kamor se lahko umaknejo tako ljudje 

kot tudi žuželke (divje čebele). V 

nadaljevanju je opozorila še na zelene 

pobude za ponovno oživitev in 

olepšavo mestnih četrti v primerih, ko 

sprememb ni mogoče doseči z drugimi 

gradbenimi ukrepi.  

 



 
 

 

Kot predstavnik Urada za mestne vrtove je bil prisoten tudi gospod Faller, ki je odgovoren predvsem 

za upravljanje dreves in nego zelenih površin v mestu Beljak. V njegovem zelo prizadevnem 

predavanju je opozoril na dejansko vrednost zelenih površin z vidika socialnih, ekoloških in 

ekonomskih vplivov, pa tudi na širok razpon nalog pri vzdrževanju in negi zelenih površin, s tem 

povezane stroške in informacijski sistem o upravljanju zelenih površinah GRIS, ki ga uporablja mesto 

Beljak. 

Udeleženke in udeleženci so z veseljem prisluhnili strokovnim predavanjem in se z velikim 

zanimanjem udeležili ekskurzije po mestu. Iz številnih razprav in vprašanj jasno izhaja, da je potreba 

po informacijah na tem področju zelo velika, sama tematika pa zaradi podnebnih sprememb vedno 

bolj pridobiva na pomenu. 

Nenazadnje obisk podžupanje Petre Oberrauner in njen kratek povzetek o prizadevanjih občine 

Beljak pri preoblikovanju v zeleno mesto ter prispevek mestnega svetnika Haralda Sobeta pričata o 

tem, da je ta tema zanimiva tudi za politiko. 

 

 


